
יחי ההבדל הקטן

חלון אל הפנימיות

תורת שפת הגוף מגלה לנו שלפעמים מתנועה של 
בן אדם או מהבעת הפנים שלו ניתן ללמוד ולקרוא את 
כל תוכו ופנימיותו. כל שכן ממשפט "סתמי" שנאמר 
כלאחר יד שנקראת בטעות "פליטת פה". לעיתים 

אפילו מילה אחת מגלה לנו את מהות האדם.

מסופר בגמרא מעשה מעניין 
מאוד הנוגע ללחם הפנים. לחם 
הפנים היה שתים עשרה חלות 
שהיו מונחות על שולחן הזהב 
שבמקדש משבת לשבת, ובעצם 
יום השבת היו החלות מתחלקות 
לכהנים שעבדו בבית המקדש. 
כל הכהנים היו רוצים לקבל חלק 
בקרבן המיוחד, אך כשהיו כהנים 
רבים כל אחד מהם היה מקבל 

חלק קטן ביותר.

חכמינו מספרים על שלושה 
כהנים שקיבלו את חלקם בלחם, וישבו והתלוננו 

על המידה הזעומה שקיבלו. אנחנו רואים שכבר אז 
לשבת ולהתלונן בצוותא – היה הספורט הלאומי, זה 

היה הדבר שיוצר עניין בכל "שיחת סלון".

על כל פנים כך היה המעשה. כהן אחד אמר: קיבלתי 
חתיכה כל כך קטנה כמו... כמו... גרגר של פול. השני 
אמר גם אני קיבלתי חלקיק שמזכיר לי זית מרוב שהוא 
קטן. גם השלישי חיפש דימוי מקורי ואמר: קיבלתי 

חתיכה כמו זנב של לטאה...

מה אנחנו היינו אומרים? הכהן השלישי היה קצת 
גס רוח, אולי זו פליטת פה, דימוי לא מוצלח, אבל 
לא היינו עושים מזה עניין גדול. אבל כשנודע הדבר 
לבית הדין – הם לא חשבו כך. זה הדליק להם את כל 

הנורות האדומות. הם התייחסו לדבר במלוא הרצינות. 
לא הסתדר להם בשום אופן שמשפט כזה יוצא מפיו 
של כהן בבית המקדש, ובאופן חריג ביותר הם פתחו 
בהליך בדיקת ייחוסו של אותו כהן וגילו שהוא כהן 

פסול וסילקו אותו מבית המקדש!

חז"ל מראים לנו ששתי מילים לא במקום מגלות לנו 
את כל המהות של האדם!

שני   – מילים  שתי 
עולמות

באותו אופן מלמדים אותנו 
חז"ל ששינוי סמנטיקה קל בדו 
שיח אקראי שבין עשיו ויעקב 
מגלה לנו את התהום האדירה 
השקפותיהם  בין  הפעורה 
האחים  שני  של  ואישיותם 
המייצגים את שתי הקצוות של 

העולם.

יעקב אבינו מתעקש לתת לעשיו 
את המתנות ששלח לו במטרה לפייסו, עשיו מסרב 
בנימוס ומנמק את סירובו במילים: "יש לי רב" – אני 
לא צריך כי יש לי שפע עשירות גדול ורב הרבה יותר 
ממה שאני צריך. יעקב מתעקש ומדגיש "יש לי כול" 
– גם לי אין צורך בכל הצאן הזה כי יש לי בדיוק כל 

מה שאני צריך.

זו בסך הכול מילה אחת שונה. אלמלא חז"ל הקדושים 
שהאירו את עינינו, אולי גם אנחנו היינו חושבים שמדובר 
בסך הכול בתוכן זהה, ורק בחירת המילים המדויקות 
היא שונה. אבל חז"ל מגלים לנו שהמילה הבודדת 

הזאת מגלה לנו את ההבדל המהותי שבין הדמויות.

עשיו מדבר בלשון גאווה, אומר רש"י, הוא מתרברב, 

ואומר שיש לו הרבה יותר מכדי צרכו, ובכך מתגלה 
בפנינו טיפוס גאוותן, בעל נפש רחבה ותאוות ממון 
בלתי נגמרת. גם הסירוב שלו לקבל מתנה הוא רק 
צביעות עֵשָׂוִית אופיינית, וגאווה של אחד שלא ראוי לו 
להזדקק לזולת, אבל עינו הרעה חמדה את כל הטוב 
הזה, והראיה לכך היא שלבסוף לקח גם לקח את 
המנחה המכובדת למרות כל ההצהרות והחשיבות 

העצמית שלו.

לעומת זאת יעקב אבינו השלם שבאבות – אין אצלו 
דבר מיותר, הכול מדויק, יש לו הכול. כלומר הוא חי 
במציאות חיים שלימה שלכל דבר יש מקום ויש מטרה. 
כל מה שיש לו זה תמיד השלימות כי הוא מחובר 
לאמונה, מחובר להשגחה של הבורא. גם כשעבר 
את הירדן במקלו ערום וחסר כול – גם אז הוא חי את 
ה"יש לי כול", זה כל מה שאני צריך. גם כשישן על 
ספסל ארבע עשרה שנה בישיבה הוא ידע ש"יש לו 
כול", גם כשעבד בפרך עשרים שנה בבית לבן – גם 

אז הוא הרגיש "יש לי כול".

המילים האלה של יעקב אבינו שונות בתכלית ורחוקות 
כרחוק מזרח ממערב מהמילים ה"דומות" של עשיו! 
ונסביר את זה בעברית פשוטה. "יש לי רב" זה אומר 
"אין לי אמונה", ו"יש לי כול" זה אומר "אני מאמין! יש לי 
אמונה!" החושך של הכפירה מול האור הזך של האמונה.

מכניסים אור לחיים

כל אחד מאתנו נקרא "ישראל" על שם ישראל סבא 
הוא יעקב אבינו. וכל אחד מאיתנו חייב לאמץ את 
המשפט הזה בחיים שלו. יש לך חובות? בעיות? צרות? 
קשיים? בעיות בריאות? אתה לבד? או כל דבר בחיים 
שלך שנראה כחיסרון – הגישה הבסיסית שלך היא 
קודם כול: "יש לי כול", יש לי את התנאים המדויקים 

עבורי להתקרב לבורא עולם.

הר אני מושגח בידי אבא האוהב שבשמים. הוא 
רוצה שאבוא אל התכלית שלי, אל הטוב המחכה לי, 
והוא לא ימנע ממני מאומה. הוא נותן לי את התנאים 
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שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע
"ויזרח לו השמש... "

רְאִיָּה וזיכרון, ולעומתם סמיות עיניים ושכחה, הינם 
מושגים קרובים וקשורים זה לזה, -כי כאשר אדם 
רואה דבר מסוים- אזי הדבר כעומד לנגד עיניו ועל 

כן זוכרהו, ולא תִּמָּצֵא השיכחה אלא 
כשהדבר נעלם ונסתר מעיניו, 
וככל שאותו הדבר גדול יותר 
לראותו  יותר  קל  במימדיו, 

ולזוכרו, 

קטן  כשהדבר  ומאידך 
ומזערי כן תיתכן בו השכחה, 
מאליו  מובן  גם  וממילא 
זורחת-  השמש  שכאשר 
"ויהי אור" )אז תיתכן( הראיה 

)ועימה הזיכרון ( 

ובזמן של חושך ואפילה- 
הָעִוָּרוֹן  מקומם  את  יתפסו 
והחשכה כנ"ל, )וראה והתבונן 

שאותיות שכח הם ג"כ אות' 
חשך  - וכמבואר לעיל הקשר ביניהם.(.

מטרתו ותכליתו של היצר הרע הוא שרו של עשו 
שנקרא סמא-ל היא לסמא את עינינו מלראות 
)סמא-ל אות לסמא( )"כלי יקר"( כענן ואבק המכסים 

את העיניים ומחלישים את ראייתנו ובכך גורמים 
לנו לשכוח את חסדי המקום המרובים עלינו בכל 

יום תמיד. 

ואע"פ שמלך זקן וכסיל הוא, אעפ"כ הינו מלא 
תחבולות ואינו נלחם בנו רק בדברים 
הגדולים שעשה ועושה עמנו 
הקב"ה, אלא מניח את עצמו 
לתקוף אותנו באותם דברים 
ברגליו  דש  שאדם  קטנים 
ובעקביו- כלומר אותם ניסים 
"קטנים" שבכל יום עמנו- "על 
נפלאותיך וטובותיך שבכל עת-

ערב בוקר וצהריים.." -ומסמא 
את עינינו ופוגע בזכרוננו שלא 
נשים לב אליהם ולא נעריך 
ונודה לקב"ה עליהם- בלב 

שלם ובנפש חפיצה.

"ויותר יעקב לבדו ויאבק איש 
עימו עד עלות השחר"- ואמרו 
חז"ל בגמ' מסכת חולין דף צא'- 
)הובא ברש"י( שחזר לאסוף פכים קטנים ששכח, 
)לבדו-לכדו( -וע"פ הנ"ל יתפרש-שחזר לאסוף 
אותם פרטים "קטנים" כביכול שמרוב שכיחותם, 
נשכחים מאיתנו-וחזר יעקב לאוספם כדי להעלותם 

לשורשם ובכך תהיה אמונת ישראל חזקה ושלמה. 

וזהו ויאבק איש עימו- ודרשו חז"ל )חולין צא'( 
-שהעלו אבק עד כסא הכבוד- כלומר שמטרתו 
להאפיל את ראייתנו כענן ואבק כנ"ל וכתיב "וענן 
אבק רגליו", וכל כוחו ואחיזתו היא דווקא בחושך שאז 
תיתכן השכחה כאמור -והיינו "עד עלות השחר" -כי 
שיעלה עמוד השחר יחלש כוחו כנ"ל, וזהו שכתוב 
שם "וירא כי לא יכול לו ויגע בכף ירכו...."- הינו תקף 
ונגע ברגלו-כרמז על הפרטים "הקטנים" והנחותים 
כביכול, כמו הרגליים שהם סופו של הגוף-ושם 
רצה להשליט שכחה, בגיד הנשה-שממוקם בכף 
הירך –ברגלי האדם- אשר שם תתגבר השכחה 
ביותר, וזהו "גיד הנשה" לשון שכחה כמוש"כ "נשיתי 
טובה" נמצאינו למדים שצליעתו של יעקב מורה על 
שכחת הקב"ה וחסדיו דווקא במקומות היותר מצויים 
ושכיחים וכדי לרפאות צליעה זאת נצטרך להאיר 
את המקומות החשוכים והנשכחים האלו באור של 
זכירת חסדי ה' עלינו "להגיד בבוקר חסדך" -ותמיד 
לראות את רוב טובו וחסדיו של מקום ולהודות עליהם 

באמת מעומקא דליבא, 

וכשם שזרחה לו השמש ליעקב אבינו- לרפאותו 
מצליעתו )רש"י( כן תזרח עלינו השמש ויתקיים בנו 
"וזרחה לכם יראי שמי שמש צדקה ומרפא בכנפיה.." 

)מלאכי ג',כ'( אכי"ר.                                      

מטרתו ותכליתו 
של היצר הרע 
הוא שרו של 

עשו שנקרא היא 
לסמא את עינינו 

מלראות את 
הדברים הקטנים 
שלא נעריך ונודה 

לקב"ה עליהם.

משאלות שהיו בקו ההלכה

אדם שידו הימנית חבושה ואין לו אפשרות להניח 

תפילין בזרועו, האם יניח יכול להניח תפילין של 

יד על התחבושת או שיניח רק תפילין של ראש?

יניח תפילין על הגבס ולא יברך, ואחר כך יניח על 
ויכוין לפטור גם את  הראש ויברך על הראש 

התפילין של יד. ילקוט יוסף )סימן כ”ז אות י’(.

לגבי הדין שאסור לקרוא מקרא 

בלילה )הכוונה לתנ”ך שהוא 

התורה שבכתב(, האם האיסור 

מצאת  או  מהשקיעה  הוא 

הכוכבים?

עיין בן איש חי )שנה ראשונה פרשת פקודי 
אות ז’( שמבאר הטעם )על פי הקבלה( שאסור 

לקרוא מקרא בלילה הוא משום שהלילה הוא בחינת 
עשיה שכולו דינים וכו’, ולפי זה יוצא שכל האיסור הוא 
בלילה ממש, ואם כן בין השמשות שאינו לילה גמור 
עדיין מותר בקריאת מקרא. ולכן נראה שהאיסור הוא 

מצאת הכוכבים בלבד.

יין אדום שנשאר בלי פקק במשך כל הלילה 

ובבוקר הבחנתי שהיין היה מגולה כל הלילה, 

האם ניתן לעשות איתו קידוש? 

נכון לגבי קידוש לא משתמשים ביין גלוי כמבואר 
בשלחן ערוך )סימן רע”ב(, שיש בזה בעיה של “הקריבהו 

נא לפחתך”.

האם יש איסור לשתות מיין זה מחשש סכנה 

שמא שתה ממנו נחש וכדומה, או לא? 

אף שבזמנם היו מקפידים על משקה 
מגולה שלא לשתות ממנו מחמת 
אין  בזמנינו  מקום  מכל  סכנה, 
מקפידים על מגולה, ואין חשש סכנה 

בכך. קיצור שלחן ערוך )סימן ע”ז סעיף ה’(.

אשה שהתאשפזה ל”ע בבית החולים, 

האם מותר לה ללבוש את מכנסי הפיג’מה 

של בית החולים, או שיש בזה איסור “לא תלבש”?

מעיקר הדין מותר לה ללבוש את מכנסי בית החולים, 
ומדרכי הצניעות תשתדל שיהיה לה כתונת לילה או 
חלוק על המכנסיים. ספר לא ילבש )להרה”ג יוסף דוד כהן 

עמ’ מ”ב( בשם שו”ת אבני ישפה חלק ו’ סימן קי”ח ענף ד’(.

צליתי על המנגל הביתי נקניקיות פרווה, והמנגל 

היה מלוכלך עדיין מהצליה של הבשר מאתמול, 

האם כעת אני בשרי וצריך להמתין שש שעות 

או לא?

אם המנגל היה מלוכלך מהצלייה הקודמת, יש לחוש 
שמא נשאר שומן בשר על המנגל וצריך להקפיד שלא 
לאכול את הנקניקיה יחד עם חלב, אבל אין צריך 
להמתין שש שעות ואפשר לאכול מאכלי חלב מיד 
אחרי גמר אכילת הנקניקיה. ערך השלחן )יו”ד סימן צ”ה 

אות ה’( אבא ביתך )עמ’ ל”ח(.

ואם המנגל היה נקי לחלוטין, מה הדין?

יש חילוקי מנהגים בזה: לבני ספרד: אף אם צלו 
עליו בשר היום, מכיון שכעת הוא נקי לחלוטין מותר 
לאכול את הנקניקיה יחד עם חלב מכיוון שזה נ”ט בר 
נ”ט. הליכות עולם )חלק ז’ עמ’ ע”ד(. ובני אשכנז: אוסרים 
לכתחילה לערב עם חלב, רק אם כבר עירב עם החלב 

בדיעבד מותר. רמ”א )יו”ד סימן צ”ה סעיף ב’(.

אדם שנרדם באמצע אכילתו, כשנתעורר האם 

צריך לברך שוב על המאכלים?

אם הלך לישון שנת קבע על מיטתו, נחשב להפסק 
והיסח הדעת וצריך לברך שנית, ואם ישן שינת עראי 
כגון התנמנם על השלחן, אפי’ ישן במשך כשעה אין 
זה נחשב להפסק ואינו צריך לברך שוב. שלחן ערוך 
)סימן קע”ח סעיף ז’( ומשנ”ב )סעיף קטן מ”ח( הלכה ברורה 

)אות כ”א( ועוד.
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"הכל בזכות אביך"

'הכי טוב להגיע לבית הכנסת של הרב לאחר 
תפילת שחרית כוותיקין', חשב לעצמו היהודי. 

'אז אוכל לבקש מהרב לכתוב המלצה עבורי'.

למחרת בבוקר התייצב האיש בפתח בית הכנסת 
בו התפלל רבה של ירושלים, הגאון רבי צבי פסח 
פראנק )כא בכסלו יום פטירתו(. לאחר התפילה 
ניגש היהודי אל הרב, הציג את עצמו בשמו ובשם 

אביו וביקש מהרב פראנק המלצה.

"אתה בנו של פלוני?" התפעל רבי צבי פסח. 
המלצה  לך  מגיעה  כן,  "אם 

לא  כזו  המלצה  מיוחדת. 
כותבים כלאחר יד. בוא נא 

עמי אל ביתי".

מה היה כל כך מיוחד באביו 
של אותו יהודי? הרב פראנק 
לא טרח לספר לבן מה היו 
מעשיו של אביו, אך מזכירו 
של רבי צבי פסח - סיפר גם 

סיפר.

***

הזדעזע  אחד  בבוקר 
לגלות על שולחן  המזכיר 
אחד  ששלח  מכתב  הרב 
מיהודי ירושלים, מכתב רצוף 

עניינים  מספר  על  השגות 
שלדעת הכותב לא נהג בהם רבי צבי פסח 

כשורה. היהודי שהרגיש מספיק בנוח להעיר 
לרבה של ירושלים, התבטא במכתב בהטפות 
מוסר חמורות ולא חסך את שבט לשונו מרבי 

צבי פסח...

ברגע הראשון רצה המזכיר להשליך את המכתב 
לאשפה. אולם החליט להראותו לרבי צבי פסח, 
כדי שיראה עד היכן מגיעה חוצפתם של אנשים. 
לא די שמערערים הם על אודות החלטות רב העיר 
שנודע בגדולתו בתורה, אלא עוד הם מרגישים 

בנוח להטיף לו מוסר.

להפתעתו של המזכיר, נטל רבי צבי פסח את 
המכתב וטמן אותו במגירת שולחנו. אחת לכמה 
ימים הוציא רבי צבי פסח את המכתב הגדוש 
דברי תוכחה, פתח אותו וקרא בו בתשומת לב.

שנים חלפו. באחד הימים בעת שנסע רבי 
צבי פסח עם מונית לצורך כלשהו, ראו בדרכם 
לוויה עוברת. ביקש רבי צבי פסח מהנהג לעצור, 
פתח את החלון והתעניין אצל אחד המלווים מי 
הוא הנפטר. הנפטר היה לא אחר מאשר משגר 
המכתב שהעז להוכיח את רבה של ירושלים. 
שמע זאת רבי צבי פסח, שילם לנהג המונית 
את שכרו, ירד מהרכב והצטרף למלווי המיטה 

כשהוא צועד עימם כברת דרך...

המלצה  לבקש  האיש  בנו של  הגיע  כעת, 
מרבי צבי פסח, ונענה שאין 
מעניקים המלצה כזו כלאחר 
לרבה  היהודי התלווה  יד. 
שם  לביתו,  ירושלים  של 
להפתעתו, במקום שישב 
הרב ויכתוב עבורו המלצה, 
נערך השולחן לארוחת בוקר 

מזמינה.

שהאורח  התעקש  הרב 
עמו.  ויסעד  אליו  יצטרף 
האורח נטל את ידיו וישב 
לארוחת בוקר עם רבה של 
ירושלים, כשאינו מבין מדוע 
מגיע לו כל הכבוד הזה. רבי 
צבי פסח מצידו, לא הזכיר 
את עניין ההמלצה. הוא היה 
שקוע כולו במצוות הכנסת אורחים וקשר 
שיחה לבבית עם אורחו.לאחר ברכת המזון 
התיישב רבי צבי פסח וכתב לאורח המלצה לבבית 

ומיוחדת מאוד.

לפני שקם האורח לצאת, ראה רבי צבי פסח 
את אותות הפליאה על פניו, והחליט להסביר 
לו מדוע הוא יוצא מגדרו עבורו: "הכל בזכות 

אביך", אמר לאורח. 

האורח - שככל הנראה לא ידע על המכתב- 
עדיין לא הבין כיצד אביו 'מחותן' פה בסיפור.

ואז הפטיר רבי צבי פסח בענוותנות: "הכרתי את 
אביך היטב. יודע אני שכל מעשיו היו לשם שמים"... 
ולכן טרח לכבד את בנו, הגם שהאב חלק עליו 
בתקיפות רבה ואף העז להוכיחו בדברים קשים...

הטובים ביותר, המושלמים, כדי למלא את תפקידים 
ושליחות ולהגיע לייעודי. אם כן "יש לי הכול!" לא 

חסר לי כלום.

זאת ההתחלה של ההתחלה של האמונה.

יהודי אחד ביקש ממני ברכה לצאת מהחובות. 
בירכתי אותו באמונה. והוא אמר לי שדווקא יש לו 
אמונה חזקה מאוד, אבל החובות מכניסים אותו 
ללחץ ולדאגות והוא לא יכול לתפקד. הוא למעשה 
אמר דבר והיפוכו באותו משפט. זה כמו להגיד "רק 

עכשיו סיימתי סיר חמין, אני רעב".

לפני שנים רבות ריחמו עלי משמיים ונתנו לי 
את המתנה הגדולה ביותר: הייתי בחובות כבדים 
ועצומים שבדרך הטבע כמעט ואין סיכוי להיחלץ 
מהם. כשהייתי פוגש חברים הם תמיד היו שואלים 
אותי: מה קרה? למה אתה כל כך שמח? למה 
אתה נראה כל כך מאושר? כל שכן אלה שידעו על 
המצב שלי, שלא יכלו להבין איך בן אדם במצב שלי 
מצליח להסתובב בתחושה כל כך מרוממת ונראה 

כמו יהודי בחתונה של בנו היחיד.

ואני הייתי אומר להם: "יש לי חיים יפים ומושלמים", 
כמו שמתאר זאת רבי נחמן בסיפורי מעשיות, 
במעשה משבעת הקבצנים שכולם היו נראים בעיני 
העולם כבעלי מומים קשים וכמסכנים ואומללים, 
אבל בעיני עצמם הם חיו את החיים הטובים ביותר 
והרגישו שהחיסרון הוא השלימות שלהם ולא היה 

מאושר מהם.

הייתי אומר שהחיים הטובים שלי הם החובות שלי. 
החובות הכבדים הם השלימות שלי. יש לי כול. יש 
לי בדיוק מה שאני צריך כדי להתקרב לה'. ואכן, 
אין דבר שקירב אותי לה' כמו החובות. אני יכול 
לומר בפה מלא שכל ההפצה וכל האמונה שזכיתי 
שתעבור דרכי לעם ישראל וכל הספרים והשיעורים 
שזיכו אותו משמיים – הכול בזכות אותם חובות, 
בזכות אותו "חיסרון" שאין שלימות שלימה ממנו.

אמונה מרוכזת

בני ישראל היקרים, אתם הבנים של אבינו יעקב-
ישראל. ראוי לכם לשים לב היטב למה שיוצא מפיכם. 
תרגילו על לשונכם את המשפט "יש לי כול". גם 
בזמני שפע לא להתרברב וגם בזמני מחסור לא 
להתבכיין. האמונה לא משתנה, האמונה היא הקו 
המנחה אותנו בכל מציאות בחיים. שימו לנגד עיניכם, 
תעשו מזה מדבקה, תשננו במחשבה, תרגילו על 
לשונכם תשירו ותרקדו עם המילים: "יש לי כול" 
ותכוונו על כל חיסרון שישנו לכאורה בחיים שלכם 
עד שתרגישו שהחיסרון הוא הוא השלימות שלכם, 
הוא הוא השפע האמתי של הבורא ששופע עליכם.

נַסּוּ את זה ותראו איך אותה אמונה אדירה שבקעה 
מגרונו של יעקב כשעמד מול עמוד הכפירה והכריז 
"יש לי כול, כי יש לי אמונה" – אותה אמונה נפלאה 
תאיר עליכם ותגרש כל חושך וכל תחושת צער 
מהחיים שלכם, ותחיו חיים שלמים ומלאי שמחה 

ואושר, חיים של אמונה.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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הגאון רבי יוסף יוזל הורוביץ הידוע כ"סבא מנובהרדוק" 
זצ"ל, נולד בשנת תר"י בפלונגיאן שבליטא. כבר 
בצעירותו ניתן היה לראות, כי היו בו כישרונות מיוחדים. 
בגיל ט"ז שנה מינהו אביו למגיד שיעור שלמדו בביה"מ 
בעיירה. בגיל ח"י התארס עם בת עיירת שוויקשנה אולם 
לאחר האירוסין נפטר ל"ע חותנו ורבינו נאלץ לקחת על 
שכמו את פרנסת כל משפחת חותנו. בתחילה התעסק 
במסחר והיה נוסע לרגל עיסוקיו לעיר קליפדה ממל. 
שם בעקבות פגישה עם הגה"צ ר' ישראל סלנטר עזב 
את כל עיסוקיו והתמסר כולו ללימוד המוסר בהדרכת 
רבו החדש. הוא הצטרף לכולל שהקים בעיר קובנה, 

וניצל את הזמן בלימוד ללא הפסקה.

במשך שנה ותשעה חודשים הסתגר בבית בעיירה 
סלובודקה ליטא ולא הניח לאיש להיכנס אליו, כעבור 
תקופה זו נפגש עם "הסבא מקלם", אשר שכנע אותו 
שכיום אסור להסתגר לבד ולהתפתח, אלא חייבים 
להשפיע על העולם. על כן החל לערוך מסע בקהילות 
היהודיות הגדולות, הקים בתי מדרש ללימוד גמרא עם 
מוסר בהתאם לשיטתו בסיוע קרן הנדיב ר' עובדיה 

לחמן מברלין.

בשנת תרנ"ו החליט שכדי להשפיע על בני דורו יש 
לפתוח ישיבה, שתהיה מרכז רוחני לפעילותו להפצת 
המוסר לבני העם. המטרה המרכזית שהגדיר לעצמו 
היא: 'להחדיר בליבות הכל, שידע האדם מהי חובתו 
בעולמו'. מיקום הישיבה נבחר בעיר נובהרדוק, ועל 
שמה הישיבה נקראה. בעת מלחמת העולם הראשונה, 
בשנת תרע"ו עבר יחד עם הישיבה לעיר הומל, שהייתה 

רחוקה יותר משדה הקרב.

בשנת תר"פ עבר עם חלק מתלמידיו לקייב לחזק 
את הפליטים שנמצאו שם. התנאים היו קשים ורבים 
נספו במגפה. רבינו ניסה לסייע לחולים, אך נדבק 

בעצמו והשיב את נשמתו ליוצרה.

"אחד מיסודות החזקים ביותר באישיותו של ר' יוזל 
היתה מדת הבטחון, עד שהוא מצא לראוי לכנות את 
עצמו בתור שכזה. הוא לקח לעצמו את התואר 'בעל 
בטחון' והיה רגיל לחתום בשם: ב"ב, ראשי התיבות: 
בעל בטחון... כמופת לבטחונו שמר באוצרו, במשך 
עשרות שנים, נר אשר הזדמן לו במקרה מופלא, ומעשה 

שהיה כך היה:

בימי שבתו בפרישות בעיר זושן, אזלו לו באחד הלילות 
כל נרותיו והוא נשאר בחושך. ר' יוזל לא התייאש, 
ולמרות השעה המאוחרת יצא באישון לילה אל היער 
לחפש אור. והנה נתקל פתאום באדם שבא כנגדו ונר 
בידו. האיש הלז נעתר מיד לבקשתו ומסר לו את נרו. 
המקרה הזה שימש לר' יוזל לאות עד כמה צריכה 
להגיע מדת בטחונו של האדם, והוא השאיר אצלו שיירי 
אותו נר למשמרת. הנר הזה היה שמור אצלו במשך 
עשרים ושתים שנה עד שנפלה דליקה בנובהרדוק, 
והוא נשרף ביחד עם כל חפצי ביתו. כשאנשי ביתו 
הצטערו על אבידת הנר, גער בהם ר' יוזל ואמר שאין 

צורך בהוכחות על בטחון". 

נפטר ב-י"ז כסליו תר"פ בקייב שבאוקראינה. לאחר 
כ-50 שנה הועלו עצמותיו והוא נטמן בהר המנוחות 

בירושלים.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי יוסף יוזל הורוביץ זצ"ל 
ה"סבא מנובהרדוק"
י"ז כסלו
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אז נכין עוגה או לא?

שש ועשרה, בוקרו של יום שישי, אין סיכוי פעם אחת לישון כמו 
בנאדם? בקושי הפציע החמה וכבר הילדים רצים בבית הלוך ושוב.

כך פותחת את הבוקר מירי, אם לשישה ילדים, את הבן הגדול כבר 
אתמול שלחה לשבת בישיבה, וחמישה מתרוצצים הלוך ושוב בבית.

רק ביום ראשון היא ביקרה אצל הרופאה, וזאת הציעה 
לה להפחית עומס ופשוט להירגע, אבל מי זוכר את 

זה בכלל, מרוצת היום הקודם והיום שקדם לו כבר 
השכיחו הכל.

ברגע אחד של החלטה היא קמה על הרגלים 
ואומרת - זהו זה הסוף!

שבת זה רוגע, שבת זה הרוגע, אבל איך אפשר להירגע 
בשבת אם לפני כן הייתי בלחץ יותר מראש ממשלה?

מיד קמה על רגליה, פרוסות לילדים, חיוך על הפנים, והופ, אחד 
אחד הם יוצאים מהבית לכיוון מוסדות הלימודים.

אחרי רגע, הסידור כבר היה ביד כשבליבה היא כבר יודעת על מה 
היא תתמקד בתפילה- רוגע!

והנה היא בדרך לשם, לא תוך יום ולא יומיים, זה יגיע. והשבת 

היא היא בדיוק תראה לה איך משיגים פיסת רוגע בחיים, התחלה 
טובה לשבוע טוב.

בזריזות מיטבית כאמא לשישה ילדים, תוך שלוש שעות האוכל היה 
מוכן על הגז, ו... מה נשאר עכשיו, לסיים את האירגונים האחרונים.

כרגע היא יודעת היום בעזרת השם, היא מכניסה שבת 
מוקדם וברוגע.

טיפ זהב:

- העייפות גוברת, זה ברור אבל מומלץ- קודם 
לסיים את העבודות ואחר כך לנוח, קוראים 
לזה תכנון זמן, אם הזמן יהיה מנוהל נכון יהיה 

זמן להכל, אפילו לכוס קפה ועוגה לפני שבת.

- סכנה! נשאר לך זמן מיותר? אל תוסיפי בזמן 
הזה עוד סלט או עוד עוגה, אולי זה יהיה 

טעים אבל הטעם של הלחץ חמוץ 
הכי  לכן  ולכל המשפחה,  לך  יותר 

כדאי להיצמד לרשימת מטלות ולסמן  
וי, הצלחת! 

בברכת שבת שלום ומבורך- צוות העלון. 

עוד סלט 
או עוד 

עוגה, אולי 
זה יהיה 

טעים אבל 
הטעם 

של הלחץ 
חמוץ 
יותר...
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סגולה למציאת חן

רוצים למצא חן בעיני השני? הסגולה הזאת בשבילכם!

סגולה למציאת חן וחסד ולאהבה בין בני הזוג, את הסגולה הזאת מביא 
מרן החיד"א הקדוש:

"לומר את המילים בפרשת האזינו "האזינו השמים ואדברה ותשמע 
הארץ אמרי פי יערוף כמטר לקחי תיזל כטל אמרתי כשעירים עלי דשא 

וכרביבים עלי עשב כי שם ד' אקרא הבו גודל לאלוקינו"

והוסיף החיד"א תפילה נפלאה:

סגולה לישראל

הרב נתן 
ארוש

בסגולה 
שבועית

מדור חדש

שְׁמוּאֵל בֶּן חַנָּה
היחיד שסומך על בורא עולם

לאחר שיעקב אבינו העמיד משפחה בבית לבן וגם דאג לפרנסת 
ביתו, הגיע הזמן לחזור לארץ מגורי אביו. אך ישנה בעיה, עשיו אחיו 
עדיין מלא רוגז עליו כפי שהוגד ליעקב: "וַיָּשֻׁבוּ הַמַּלְאָכִים אֶל יַעֲקבֹ 
לֵאמרֹ בָּאנוּ אֶל אָחִיךָ אֶל עֵשָׂו וְגַם הלֵֹךְ לִקְרָאתְךָ וְאַרְבַּע מֵאוֹת אִישׁ 
עִמּוֹ, וַיִּירָא יַעֲקבֹ מְאדֹ וַיֵּצֶר לוֹ וַיַּחַץ אֶת הָעָם אֲשֶׁר אִתּוֹ וְאֶת הַצּאֹן 

וְאֶת הַבָּקָר וְהַגְּמַלִּים לִשְׁנֵי מַחֲנוֹת".

יעקב אבינו מפחד מאוד מהמפגש עם אחיו והוא מכין את עצמו 
בכל מיני דרכים על מנת לרכך את ליבו הקשה של עשיו, ולכן הוא 
שולח לו מתנות רבות, צאן ובקר, ומחלק את כל אנשיו לקבוצות, 
בכדי שיוכל להגן לפחות על חלקם. וכמובן יעקב גם מפציר בתפילה 
לפני השם: "הַצִּילֵנִי נָא מִיַד אָחִי מִיַּד עֵשָׂו כִּי יָרֵא אָנכִֹי אתֹוֹ פֶּן יָבוֹא 
וְהִכַּנִי אֵם עַל בָּנִים" – "רבונו של עולם, רחם עלי, תציל אותי, אולי 
יש בידי איזה עוון שיגרום לכך שאני לא ראוי להינצל. ה', אתה 
הבטחת לי שתשמור אותי, אתה תמיד הולך איתי, אין מי שיכול 
לעזור לי, רק עליך אני נסמך". יעקב אבינו עומד בניסיון לא פשוט, 
עשיו אחיו הרשע הידוע באכזריותו, כבר שנים מחפש להרוג אותו, 
וכעת הם צריכים להפגש, מה יהיה? יש ניסיונות שמגיעים לאדם 
שבהם השם יתברך לא משאיר לאדם על מה לסמוך אפילו "בדרך 
הטבע", וההכרח הוא רק לסמוך ולבטוח בהשם יתברך כי כלו כל 
הקיצים. באותם נסיונות הדבר היחידי שמועיל לאדם, גם לרוגע 
נפשו עד כמה שניתן, וגם בעניין הישועה עצמה, זה רק לבטוח בה' 
ולחזק את עצמו להאמין בחסדי ה' שבודאי הכל יתהפך לטובה, 

ולחשוב בצורה חד משמעית שהשם יעשה איתי רק טוב.

סיפר ר' יעקב גלינסקי זצוק"ל: הרוסים גזרו את דיני למוות, הוכנסתי 

לתא הנידונים למוות, למשך שבעים ושתיים שעות ארוכות ונוראיות. 
מסביבי היו הרבה נידונים אחרים שבכו וייללו, הטיחו את ראשיהם 
בקרקע, וחלקם שקעו בדיכאון עמוק מאוד, לקראת המוות הקרב 

אליהם בצעדי ענק.

השתדלתי לנהוג כפי שלמדתי בנובהרדוק, ושמרתי על סדר היום. 
התפללתי בשעות התפילה, למדתי, אכלתי, ואפילו הצלחתי להרדם 
בשלווה, כשהביטחון בהיותי בידיו של הבורא, ממלא כל תא בליבי.

הנידונים מסביבי נדהמו. מי יכול לאכול בשעה כזו, ועוד לישון?! 
לפתע התכופף אלי גוי אחד, שנידון אף הוא למוות. היה זה כומר, 

שרעד כולו מפחד. 'אתה היחיד מכולנו שתינצל!', אמר לי. 

'איך אתה יודע?' שאלתי אותו בתמיהה. 'כי אתה היחיד מביננו 
שסומך על הבורא – אז גם הבורא עמך. וכשהבורא איתך, תנצל!' 

אפילו הגוי הבין זאת.

מספרת ביתו הרבנית ברמן שביום השלישי למאסרו ארע מהפך, 
הרודן הקומוניסטי 'סטאלין' מת משבץ מוחי, ואבא הנידון למוות 

– נגזר לחיים!

"אני זוכרת איך כולנו, כילדים צעירים, היינו מתפעמים כשהגעו 
בליל הסדר ב'מגיד' למילים 'לפיכך אנחנו חייבים להודות' התרגשות 
עצומה מלאה אותנו, ואבא היה מביט בעיניים זוהרות על השולחן 

המואר, ואומר: 'מי היה מאמין שנזכה לכך'."

יהי רצון שנזכה לאמונה שלימה בהשם יתברך ועל ידי זה נזכה 
לכל הישועות בפרט ובכלל אמן.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"

"יהי רצון מלפניך ד' אלוקינו ואלוקי אבותינו 

שתעשה למען רחמיך ולמען קדושת פסוקים 

אלו והשמות הקדושים שבהם ותננו לאהבה 

לחן ולחסד ולרחמים בעיני כל רואינו ויהיה 

דברינו נשמעים לעבודתך ויהיה כל מעשינו 

לשם שמים ותצליחינו בלימודינו ובכל 

מעשה ידינו אמן כן יהי רצון"

ניתן להזמין 
שיעור באזור 

מגוריכם:
02-5308000
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שְׁמוּאֵל בֶּן חַנָּה
נָכוֹן שֶׁמְּאדֹ הִשְׁתַּדַּלְתִּי, אֲבָל בְּתוֹךְ הַלֵּב פְּנִימָה, בְּשֶׁקֶט 
בְּשֶׁקֶט, אָמַרְתִּי לְעַצְמִי שֶׁהָעֻבְדָּה שֶׁאֲנִי זָקוּק לְכָל מִינֵי 
סוּגִים שֶׁל "עֶזְרָה" וַאֲפִלּוּ הַהוֹרִים שֶׁלִּי הוֹלְכִים לְמֻמְחֶה 
שֶׁמְּנַסֶּה לַעֲזרֹ לִי, נוֹבַעַת מִכָּךְ שֶׁאֲנִי כַּנִּרְאֶה יֶלֶד חַלָּשׁ. 
וְאִם אֲנִי כָּזֶה חַלָּשׁ, אֲנִי יָכוֹל לְהַרְשׁוֹת לְעַצְמִי לִטְעוֹת 

וּלְוַתֵּר לְעַצְמִי מֵראֹשׁ עַל הַמַּאֲמָץ.

וְכָעֵת הַלֵּב שֶׁלִּי צָעַק: "רִבּוֹנוֹ שֶׁל עוֹלָם, אַתָּה יוֹדֵעַ 
שֶׁלֹּא קַל לִי. אֲנִי מִשְׁתַּדֵּל כָּל כָּךְ וְלֹא מַצְלִיחַ. מִצַּד 
אֶחָד אֲנִי מִשְׁתַּדֵּל וּמִתְאַמֵּץ, אֲבָל מִצַּד שֵׁנִי אֲנִי גַּם 
מַרְגִּישׁ שֶׁאֲנִי מְוַתֵּר לְעַצְמִי. וְעַכְשָׁו אֲנִי יוֹדֵעַ מַדּוּעַ אֲנִי 
מְוַתֵּר לְעַצְמִי. כִּי כָּל הַזְּמַן תָּלִיתִי אֶת יְשׁוּעָתִי בַּאֲחֵרִים: 
בַּכַּדּוּרִים, בְּתֵרַפְּיוֹת, בְּמִבְצָעִים, בְּמֻמְחִים, אֲבָל שָׁכַחְתִּי 
שֶׁרַק אַתָּה יָכוֹל לְהוֹשִׁיעַ אוֹתִי, רַק אַתָּה יָכוֹל לַעֲזרֹ לִי 

לִהְיוֹת יֶלֶד טוֹב..."

"הַשֵּׁם, עֲזֹר לִי לְהַאֲמִין שֶׁאֲנִי יָכוֹל לְהַצְלִיחַ. תֵּן לִי 
דִּשְׁמַיָּא  עְתָּא  בֶּאֱמֶת, סִיַּ טוֹב  יֶלֶד  לִהְיוֹת 

הַהוֹרִים  אֶת  שֶׁאֲשַׂמַּח 
שֶׁלִּי, שֶׁלֹּא אַרְגִּישׁ שֶׁאֲנִי 

מְאַכְזֵב אוֹתָם..."

בָּכִיתִי בְּקוֹל.

קוֹלוֹת הַבְּכִי שֶׁלִּי הוֹצִיאוּ אֶת הַמְנַהֵל מֵחַדְרוֹ. הוּא 
רָאָה אֶת עֵינַי הָאֲדֻמּוֹת וְשָׁאַל בְּקוֹל מַרְגִּיעַ:

"שְׁמוּאֵל, מָה קָרָה? מָה אַתָּה עוֹשֶׂה כָּאן?"

"הַמְלַמֵּד שָׁלַח אוֹתִי כִּי הִפְרַעְתִּי..."

"אֲנִי מֵבִין... אֲבָל אֲנִי בָּטוּחַ שֶׁכְּבָר הִתְחָרַטְתָּ..."

הוּא נָתַן לִי כּוֹס מַיִם וְסֻכָּרִיָּה, כָּתַב בַּפֶּתֶק מַשֶּׁהוּ 
לַמְלַמֵּד וְשָׁלַח אוֹתִי לַכִּתָּה.

הַמִּלִּים שֶׁבַּשֶּׁלֶט הִתְחִילוּ לְהַדְהֵד בְּתוֹךְ ראֹשִׁי: לָלֶכֶת 
עִם הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ... אֵין עוֹד מִלְּבַדּוֹ... בְּכֹחַ זֶה לִפְעֹל 
יְשׁוּעוֹת..." הִתְחַלְתִּי לְהַאֲמִין בְּעַצְמִי שֶׁאֲנִי מְסֻגָּל. יָדַעְתִּי 

שֶׁאֲנִי חַיָּב לַעֲשׂוֹת עִם זֶה מַשֶּׁהוּ.

רָצִיתִי "לָלֶכֶת עִם הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ..." לְהַרְגִּישׁ שֶׁהוּא אִתִּי, 
שֶׁהוּא עוֹזֵר לִי... לֹא כָּל כָּךְ יָדַעְתִּי אֵיךְ עוֹשִׂים אֶת זֶה 
וּפָשׁוּט אָמַרְתִּי לַהַשֵּׁם: "בְּבַקָּשָׁה, הַשֵּׁם, עֲזרֹ לִי לִהְיוֹת יֶלֶד 
טוֹב. תֵּן לִי כּחַֹ לִלְמדֹ בְּרגַֹע וּבְסַבְלָנוּת, וְשֶׁלֹּא אֲצַעֵר עוֹד 
אֲחֵרִים, חֲלִילָה. תּוֹשִׁיעַ אוֹתִי, הַשֵּׁם, תּוֹשִׁיעַ אֶת שְׁמוּאֵל 

עֲזֹר  חַנָּה.  לְהִתְרַכֵּז, בֶּן  שֶׁאַצְלִיחַ  לִי 
שֶׁהָרִכּוּז שֶׁלִּי 

וְהַהִתְנַהֲגוּת שֶׁלִּי 
וּלְתֵרַפְּיוֹת. בְּבַקָּשָׁה  יִהְיוּ קְשׁוּרִים לְכַדּוּרִים  לֹא 

הַשֵּׁם, שֶׁאֶהְיֶה יֶלֶד טוֹב, שֶׁאַאֲמִין שֶׁאֲנִי יָכוֹל, שֶׁאַקְשִׁיב 
לַמְלַמֵּד, פְּתַח לִי שַׁעֲרֵי הַצְלָחָה, שַׁעֲרֵי יִשּׁוּב הַדַּעַת". 

בְּכָל פַּעַם שֶׁפָּנִיתִי כָּךְ אֶל הַשֵּׁם, הִרְגַּשְׁתִּי שֶׁהוּא 
פָּשׁוּט אִתִּי. עָשִׂיתִי אֶת זֶה בְּכָל יוֹם בִּרְצִינוּת 

וּבִמְתִיקוּת. עַל כָּל הַצְלָחָה אָמַרְתִּי תּוֹדָה. 
וְגַם כְּשֶׁלֹּא הִצְלַחְתִּי לַעֲמדֹ בַּמְּשִׂימָה, 

בִּקַּשְׁתִּי שׁוּב מֵהַשֵּׁם: "אֵין עוֹד מִלְּבַדְּךָ, 
בְּבַקָּשָׁה, עֲזרֹ לִי שֶׁאֶהְיֶה יֶלֶד טוֹב 

וְרָגוּעַ".

הַשָּׁבוּעוֹת חָלְפוּ וְהַשִּׂיחוֹת 
הַשֵּׁם  עִם  שֶׁלִּי  הָאִישִׁיּוֹת 

נִפְרָד  בִּלְתִּי  לְחֵלֶק  הָפְכוּ 
מֵהַחַיִּים שֶׁלִּי.

לִפְעֹל  זֶה  "שֶׁבְּכֹחַ  הַשֶּׁלֶט  מִילוֹת 
הָיָה שֶׁלֹּא  אִכְזְבוּ. קָשֶׁה  יְשׁוּעוֹת" לֹא 

לָשִׂים לֵב שֶׁמַּשֶּׁהוּ בְּתוֹכִי מִשְׁתַּנֶּה.

לֹא אמַֹר שֶׁהָיָה לִי קַל, וְלֹא אמַֹר שֶׁהַקּשִֹׁי 
שֶׁלִּי לְהִתְרַכֵּז נֶעְלַם כְּלֹא הָיָה – אֲבָל הַשִּׁנּוּי 
הֶעָמקֹ וְהַפְּנִימִי בַּיַּחַס שֶׁלִּי לַהִתְמוֹדְדוּת 

הֵפֵר אֶת מַאֲזַן הַכּחֹוֹת לְטוֹבָתִי.

המשך בשבוע הבא

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת בראשית: תמר מרגלית שמואל, אופקים.
פרשת תולדות | 7 



בית ושמו בית ספר פרק יד' 

הורים יקרים, כל אחד מאיתנו מכיר נער או נערה 
שמתנדנדים על פי התהום, ואף כאלו שכבר נפלו ונשרו 
ממערכת החינוך. ולעיתים, הנפילה היא אף מעבר לכך, 
ומדובר באלפים רבים. המספר הגבוה של התלמידים 
הנושרים, צריך להדליק אצלנו נורה אדומה.  חובה עלינו 
לבדוק, מה גרם לאותם אלפי בני נוער לעזוב מקור מים 
חיים ולחצוב בורות נשברים אשר לא יכילו המים. נתון 
משמעותי מגלה כי למעלה מ-60% מהילדים שנשרו, 
היה גם קשר חזק למושג הכללי של "לקויות וקשיים 

בלמידה".  במאמר הנוכחי, אנחנו נמשיך לקשר 
בין קשיים לימודיים לנשירה.

נושרים שונים, סיבות משותפות

עלינו לדעת כי ישנן סיבות 
תלמיד/ה  לנשירת  רבות 
ם:  די מו הלי ממסגרת 
ה  פ י ש ח  , ן ו פ ט ר א מ ס

לאינטרנט, סרטים, חברים 
רעים, שכנים לא טובים, מורים 

לא מקצועיים, הורים מתירנים, הורים 
נוקשים, בעיות בשלום בית בין ההורים, 

בעיות בפרנסה, משפחות מרקע של מצוקה 
ועוד סיבות רבות, אולם הסיבה המשותפת לכלל 

הילדים שנשרו, הייתה: "חוסר סיפוק והצלחה בחיים". 
בתקופת הלימודים זה בא לידי ביטוי ב"כישלונות בבית 
הספר". ואכן ישנם תלמידים רבים שנכשלים יום יום, 
לעיתים אנו ההורים מודעים לכך, ולעיתים אנחנו לא 

יודעים שהילד שלנו נכשל, והוא נמצא בסכנה.

לעצור את אותם אלו שבדרך

הורים יקרים! על אותם אלפים שכבר נשרו אנו 
בוכים, )וגם איתם יש דרך טיפול(. אני רוצה במסגרת 
המאמרים הזו, לעצור את הנושרים שבדרך, וכנראה 
יש עוד רבים. כן, את אלו שח"ו כבר צועדים במסלול 
הנשירה הסמויה. יכול להיות שהם תלמידים מתקשים 
בכיתה ה' אולי אפילו בכיתה ד'. והאמת היא שאנחנו 
כבר יכולים להכיר את הנושר הבא, כבר בכיתה א'!!!  
לכן, עיקר תפקידינו הוא לעצור את אותם אלו שבדרך.

אבנים קטנות

פתגם סיני עתיק )נשמע משכנע, לא?!( אומר: "כדי 

להזיז את ההר, צריך להזיז קודם את האבנים הקטנות"

לרבים מאיתנו שקוראים את הדברים, בוודאי עולים 
רגשות ורצונות של התעוררות ורצון "להתחיל להזיז 
עניינים" אלא שהיצר בא עם מסכת טענות רצופה 
בייאוש ואז עולות הטענות של "אולי כבר מאוחר מידי" 
"טוב אולי נעזור לילד הבא, עם הגדול כבר אין מה 
לעשות" וכו' וכו' באמת תהליך השינוי לחינוך טוב 
יותר, הוא תהליך ארוך ומייגע וכתהליך ארוך ומפרך 
שכרוך במאמץ רב והשקעה אינסופיים, אנו עלולים 
בקלות להיכנס לעצלות, או במקרה גרוע יותר - לייאוש. 

אך יהודים יקרים "אל יאוש". 

מסתבר שזה לא קשה כל כך, למי שיודע 
שבאמת "מה שהיה היה והעיקר להתחיל 
מהתחלה, ואפילו בהסתרה שבתוך 
ההסתרה, בוודאי גם שם נמצא 
ה' יתברך". אולי בכדי להצליח 
בחינוך הילדים ובמיוחד למי 
שכבר "טעה" או נכשל הרבה 
ואפילו למי שכבר מרוב כישלונות, 
לא יכול להביט לילדים שלו בעיניים, 
זה קשה ואפילו קשה מאוד.  אך אל דאגה, 
גם לו יש תקווה. הרי רבינו שאג בקול גדול 
"אין שום ייאוש בעולם כלל" האמת היא שאנחנו 
באמת לא יכולים. אבל ה' יתברך כן יכול!!! למה לנו 
לסחוב את החיים על הגב החלש שלנו? למה לנו 
להתייאש? אצל ה' יתברך הכול אפשרי. רק שאצל 

אבינו שבשמים, צריך לבקש! 

לא לשכוח את הילד

אב יקר! אתה טוען שאין לך זמן ללמוד ולקדם את 
הילד שלך, כי אתה בעבודה, האמת היא שאתה צודק! 
זה כמעט בלתי אפשרי, לדרוש מהילד ללמוד איתך 
בשעות הערב כשאתה חוזר מהעבודה.  אתה גם טוען, 
שאתה לא מבין מה קשה לילד, ולכן אתה לא יודע מה 
צריך לעשות בכדי לעזור לו? אל תדאג. דע לך שאתה 
יכול להשפיע על הילד ולדאוג שהילד שלך יתקדם 
וילמד, אפילו ממקום העבודה שלך. אתה לא צריך 
אפילו להתאמץ, רק לדבר! ממש ממקום העבודה. 
כדי להתפלל על הילד, לא צריך הכנה מיוחדת. לא 
צריך זמן או מקום מיוחד. לדבר עם ה' על הילד שלך 
אפשר גם מאותו מקום שאתה יושב בו בעבודה.  תוך 

כדי העבודה, תשוחח עם ה' ותספר לו מה עובר על 
הילד שלך- כפי מה שהוא מספר לך. תספר לה' את 
כל הקשיים והבעיות של הילד בפרוטרוט. אל תפחד 
"להפיל" על ה' את הטיפול בילד, הרי הילד הוא של 
ה' לא פחות ממה שהוא שלך. תתחנן לפני ה' ותטען 
לה' טענות שיעזור לך, שייתן לך עצה מה לעשות עם 
הילד ולמי לגשת שיאיר לך את העיניים ויכוון אותך 
להצלחת הילד, תספר לה' שאתה מוגבל ביכולות שלך 
ולא יודע מה לעשות ואיך לעזור לילד. והכי חשוב, 
תבקש מה' שיעזור לך, לא לשכוח את הילד שלך 
ולזכור להתפלל עליו בכל יום. כי גם מאחורי הדברים 

הקשים העוברים עליך, אני עומד!

אני פצצה מתקתקת, תעצרו אותי בזמן!

אנחנו צריכים להבין שאם יש לילד שלנו בעיה, והוא 
לא בטיפול מקצועי- הוא "פצצה מתקתקת".  בעיות לא 
נפתרות לבד הם בד"כ רק מעמיקות, וכשהן מעמיקות 
הטיפול קשה שבעתיים. עלינו מטלת החובה להתפלל 
על הילדים שלנו, ולבצע פעולות של מניעה וטיפול.
השבוע הגיע אלי לקליניקה תלמיד בכיתה ח', עם 
בעיות שלא טופלו מכיתה א'. ואני יושב וחושב, אילו 
היינו יכולים להחזיר את הזמן אחורה ולהביא את הילד 
לטיפול בכיתה א'. דעו לכם שב"ה יש תיקון ופתרון 
כמעט לכל בעיה. רק צריך להתבונן, לאבחן, להתפלל 
הרבה ולפעול בצורה מודרכת ומסודרת, והכי חשוב 
לבוא בתחילת הבעיה. כולי תפילה שתיקחו את דברי 
לתשומת לבכם- בע"ה אם נזכר ונתעורר היום! נוכל 

למנוע בע"ה את הילד הנושר הבא!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש להצלחת

מתניה יהודה בן חנה 

ברק בן עדינה

להקדשת העלון: 02-5308000

אבא ביום האחרון ללימודים: "אז אפשר 
לראות את התעודה שלך?" יוסי: "אני אביא 

לך לראות מחר" , אבא: "למה?" ,

יוסי: "השאלתי אותה לחיים, כי הוא רצה 
להפחיד את ההורים שלו".

בדיחות הדעת
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